
 

 

9.september 2015 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut skal jeg hermed fremlægge følgende spørgsmål 

til Naalakkersuisut. 

 

Spørgmål: 

1. Der er ingen registre over ordblinde, der er ingen viden om deres videre færden i 

uddannelses-systemet, og da deres skolegang ikke er Naalakkersuisuts ansvar er der 

ingen opfølgning. Hvorfor jeg hermed spørger: har Naalakkersuisut viden om, hvilken 

holdning de ansvarlige kommuner som ejere har omkring deres status?  

a) Hvad mener kommunerne er grunden til nuværende status? 

2. Naalakkersuisut efterlyser sammen med kommunerne en handlingsplan, skal jeg for-

stå det på den måde, at Naalakkersuisut blander sig fordi kommunerne ikke magter 

opgaven? 

a) Hvis det er tilfældet, agter man at tilbageføre ansvaret for skoleområdet til cen-

traladministrationen?  

b) Hvis det ikke er tilfældet, hvordan vil man sikre sig, at man på længere sigt ikke 

kommer i samme situation igen?  

3. Det kan i Naalakkersuisuts svar læses, at Naalakkersuisut agter at monitering og 

skikke skal udføres i samarbejde med kommunerne, skal det forståes at kommunerne 

ikke magter opgaven, og at man vil “fratage” dem ansvaret? 

a. Hvis det er tilfældet, hvad siger kommunerne til dette? 

b) Hvis det ikke er tilfældet, hvordan skal interventionen fra Naalakkersuisut 

forstås?  

4. De orblinde har på lige fod med alle andre rettigheder, dog kan deres lærerbehov først 

udfyldes når der er gået en del år. Er der ikke tiltag til initiativ ved siden af de allerede 

kørende specialinitiativer udover ilinniarfissuaq regi? 

a) Hvis det er tilfældet, hvilke planer er der da? 

b) Hvis det ikke er tilfældet, hvorfor søger man ikke hurtigere løsninger? 



 

 

5. Følgende kan læses i Naalakkersuisuts svar: At der har været opstartet en pilotprojekt, 

men at det umiddelbart tidligt i processen er blevet klart, at nogle af de vigtigste 

rammer i planen; økonomien og vigtige dele af planerne ikke er realistiske.  

Hvad er det der er urealiske? 

Hvor stort et beløb er der da tale om? 

 (Medlem af Inatsisartut Suka K.Frederiksen, Siumut)  

 

Begrundelse: 

Ansvaret for de ordblinde, inklusive folkeskolen og ejerskabet er hos kommunen, dette kan læses i 

Naalakkersuisuts svar, på trods af dette kan vi se, at Naalakkersuisut har overtaget styringen, det er 

med henblik på at få denne tilstand forklaret jeg fremlægger nærværende spørgsmål. 

 

Jeg ønsker, at mine spørgsmål bevares indenfor 10 arbejdsdage. 


